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VEGYESEK. 

— A közoktatási költségvetés tárgyalása. Tekintve, hogy az 
idei költségvetési vita kilencz napját foglalta le a közoktatási tárcza, 
nem panaszkodhatunk érdeklődés hiányáról. A kilencz napon aránylag 
kevés szó esett a máskor domináló egyházpolitikáról, a miben főrésze 
lehet Wlassics miniszter nagy bevezető beszédének, mely az iskolai kér-
dések özönét dobta a vitába. E beszéddel folyóiratunk első ezikke fog-
lalkozik. A választások közelgése meglátszott azon, bogy igen sok volt a 
helyi érdekű felszólalás. Az általános érdekű kérdések közül egyik sem 
dominált különösebben a vitában ; a vita egy kissé szétfolyt. Még leg-
inkább kiemelkedett a tanári és tanítói javadalmazások kérdése, a mi 
egy «költségvetési» vitában természetes is. Mindenik felszólaló határo-
zott jóakarattal, egyesek (Boda, Komlóssy) nagy tájékozottsággal is tár-
gyalták a kérdést; úgy látszik azonban, bogy informatióikat olyanoktól 
kapták, a kik szerelmesek a rangosztályokba. A miniszter ebben a kér-
désben a fölszólalóknak a következő választ adta: «Vous précbez au 
converti (megtértnek prédikálnak), mert hiszen engem nem kell arra 
biztatni, s a mennyire csak módjában van az országnak, a tanári fizeté-
sek emelését mindenesetre szivünkön hordozzuk. A t. képviselő úr 
(Komlóssy) azt mondja, bogy magasabb fiz. osztályba helyezzük a taná-
rokat. E tekintetben az 1893: IV. t.-cz.-hez kell magunkat tartanunk : 
majd ba e törvény revízió alá kerül, magam is azt hiszem, bogy ezen 
osztályzat határán, a melybe a tanárok ma vannak sorozva, nem marad-
hatunk meg, mert magam is abban a nézetben vagyok, bogy a tanári 
állást, nagy hivatásához mérten úgy anyagilag, mint erkölcsileg maga-
sabb polczra kell helyezni.® Egy más helyen így nyilatkozik: "elisme-
rem, hogy ilyen alacsony korpótlék nem létezik sehol, még Horvát-
országban sem. Tehát ezen a korpótlékon segíteni, a mennyire csak 
tőlem telik, kötelességemnek tartom.® A túlterhelés borzalmainak kiszi-
nezése kedvencz ellenzéki tbemának mutatkozott. Orvosságul Madarász I. 
a tárgyak concentratióját, Major az osztályok zsúfoltságának megszün-
tetését és a szaktanítás korlátozását ajánlotta, Bartha Miklós pedig azt, 
hogy a tanulók egyéni képességeik szerint csoportosíttassanak a külön-
böző tantárgyakban különböző osztályokba. Csakhogy ez utóbbi rend-
szer, a mely Angliában szokásos, a hol egy-egy iskola tanulói úgy szól-
ván privát tanítványai az igazgatónak és tanári karnak, a mi nyilvános, 
egységes és minősítési föltételekkel körülczövekelt iskolai rendsze-
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rün.kbe — fájdalom — nem illik belé. Elég nagy figyelemben részesült a 
•polgáriskolai reform tervezete is. A fölszólalók (Szó'cs, Boda, Lázár Gy.) 
helyeselték a miniszter tervezetét és sürgették végrehajtását. Csak egy 
fölszólaló (Major) volt ellene. Neki az ideálja a legeslegegységesebb 
középiskola, a mely (latin nélkül) a 4-ik osztályig magába olvasztaná a 
gymnasiumot, reál- és polgáriskolát; azután nem bánja, hadd jöjjön a 
bi-, vagy tri-, vagy" akárhányféle furcatio. Neki tehát se reformált, se 
reformálatlan polgáriskola nem kell. A tanfelügyelők csipkedése is ked-
ves foglalkozása a képviselő' uraknak. Ezúttal Tisza István is a csipke-
dók közé állott. Ezen passió jogosulatlanságát helyesen rectifikálta a sze-
pesi tanfelügyelő több tanügyi lapban megjelent s hozzánk is beküldött 
nyilatkozatában. — Egy pár jelentős mondást szedünk még ki a nem 
túlságosan mélyen járó vitából: «a vallásos nevelés tanítja meg az embert 
élni tudni (Marjay)»; — «a középiskolai igazgató első sorban irnok, 
fogalmazó, házfelügyelő, iktató, kiadó, pénztárnok, ellenőr és csak ezek 
után lesz tanár (Komlóssy)» ; — (kénytelen-vagyok konstatálni, hogy 
rendkívül sok már a gymnasium az országban (Wlassics)». 

— Közoktatási kérdés az igazságügyi vitában. A költségvetési 
vitának közoktatási szempontból egyik legérdekesebb s legmélyebben 
járó részlete átcsúszott az igazságügyi költségvetés előadójának: Emmer 
Kornélnak beszédébe. Az új jogásznemzedék felületességének és ismere-
tei tapasztalt hézagosságának okait keresvén, csak részben tulajdonítja 
azt az egyetemi állapotoknak, tanulmányi és vizsgálati rendszernek ; 
azután így folytatja: «De nem kis része van e bajokban középiskoláink-
nak is. Deczemberben mult egy éve, hogy a középiskolai tanárok egy 
gyűlést tartottak, a melyen az irányadó tónus az a panasz volt, hogy az ő 
helyzetük nyomasztó, hogy ők el vannak kedvetlenedve és figyelmeztetik 
a világot, hogy ennek a kedvetlenségüknek a jövő nemzedékek fogják 
meginni a levét. Én azt hiszem, hogy már most jut belőle kostoló. Még 
egy további oka e bajoknak — és ebben talán izolálva állok — a renai-
sance-szal való szakítás, a humanisztikus tanulmányok elleni hajsza, a 
mely 1S90. januárban egy nyolcz napos vitában e házban is ülte orgiáit. 
Nem kis része van ebben tisztelt ház, a bölcseleti kérdésekkel való fog-
lalkozás teljes elhanyagolásának, pedig Stuart Mill szerint, még senki 
sem került ki szegényebben egy ilyen tanulmányból. Egyik parlamenti 
beszédében siránkozik a felett, hogy a logikai gondolkozás, hogy a rend-
szeres eszmetársítás, hogy a hasznos, a konczentrált figyelem mindinkább 
hanyatlik. A mi a humanisztikus tanulmányokat illeti, a mi szakmánkra 
való vonatkozással — mert csak arról beszélek — érdekes dolog történt 
a mult nyáron. A Deutsche Juristen Zeitung szabad ankétet nyitott 
annak a kérdésnek tisztába hozatalára, hogy a jogi ós államtudományi 
pályához szükséges-e a humanisztikus előkészület, kell-e ehhez huma-
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misztikus előtanulmány. Fölötte érdekes volna Mommsen, Gircke, Eccius, 
~Wach és Stenglein véleményeiből itt szemelvényeket előadni, de nem 
-akarom az igazságügyi budgetvitát visszaterelni a csak az imént elhagyott 
-közoktatásügyi vita medrébe, mert megeshetnék még az a hallatlan 
dolog is rajtam, hogy a ház t. elnöke figyelmeztetné az előadót, hogy 
maradjon a tárgynál. Csak annyit mondok, hogy Dahn nemzeti szeren-
csétlenségnek mondja a humanisztikus tanulmányozások korlátozását és 
üldözését. Az utóbbi irányban a közoktatásügyi miniszter úr tett nyilat-
kozataiból reményt meríthetünk arra, bogy a helyzet javulni fog.» 

Idézzük föl Emmer szavai mellé a budapesti, zürichi műegyetem 
tanárainak többször ismételt nyilatkozatait, a melyek szerint a gymna-

-aisták még a műegyetemen is jobban beválnak, mint a reáliskolát vég-
zettek ; vegyük figyelembe, hogy a modern, reális kor küzdelmeiben 
mindig győztes, s a mellett jó erkölcseit is megőrzött Angliában maradt 
meg a közoktatás az egyoldalú, sőt túlzó classicus alapon, a mihez képest 

-a mi gymnasiumnuk valóságos reálgymnasium ; talán ez a pár adat is 
gondolkozóba ejtheti a classicus alapú nevelés szenvedélyes ellenségeit. 
A «modern» iskola megváltó hatását még nem láttuk. 

— Új egyetemek. El kell hagynunk már a régi czímet, a mely 
csupán egy 3-ik egyetemről szólt, annyi egyetem van készülőben. Deb-
reczen református egyetemet akar állítani, van hozzá már jogi és theo-
logiai fakultása, s igen szép alapítványai. Pécs katholikus egyetemet ter-
vez, van hozzá jogi fakultása, némi alapítványa s az első magyar egyetem 
elmosódó historai emléke. Szeged és Pozsony rég versengenek a 3-ik 
állami egyetemért; mindkettő figyelemreméltó áldozatokkal kész azt 
támogatni. Az utóbbi időben Kassa lépett föl mint nagyon agilis ver-
senytárs ; jogakadémiája szintén van, specialitásként pedig gazdasági 
intézetét akarja hozzácsatolni gazdasági fakultás gyanánt. Pozsony nem 
rég kapott egy sanyarú élet árán összekuporgatott 300,000-es hagyaté-
kot azzal a kikötéssel, hogy záros határidő (Vs évszázad) alatt állítsa föl 
az egyetemet. Sajnos, hogy ezt. a buzgalmát városainknak és áldozatra-
kész honfitársainknak nem támogatják amerikai viszonyok, a hol egy-
egy alapító az egyik zsebéből le tudja tenni egy egyetem fenntartásának 
-összes alaptőkéjét. Nálunk kérdés, bogy a fent említett öt egyetemre tett 
és megajánlott s magukban mindenesétre jelentékeny és tiszteletreméltó 
áldozatok együttvéve is elegendők volnának-e egyetlen egyetem fentartá-
•sára ? Ilyen körülmények között csak az államtól telhetnék ki, bogy rövid 
idő alatt új egyetemet létesítsen. A városok nagy mozgalma daczára csudá-

.latoskópen erről alig esett szó az országgyűlésen, csupán Szeged kép-
• viselője tett egy gyönge kísérletet, hogy városának nem sokkal azelőtt 

tett lépését támogassa. A. miniszternek a szegedi küldöttség. kérésére 
áldott tartózkodó válaszából eléggé kiviláglik, hogy a mostani kormány-
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nak nincs szándékában új egyetemet állítani. Pedig egyetemi miseriáink 
mind súlyosabban érezhetők lesznek. A budapesti egyetemen minél 
több lesz a "hallgató®, az egyetemi polgár, annál inkább apad a "tanít-
ványok » száma. A tanítványokkal együtt elfogynak rendre a tanárok is 
s helyükbe lépnek a avizsgáló bizottsági tagok®, kik előtt a polgár mint 
delinquens jelenik meg. Mindinkább kivész a tanár közvetlen hatása a 
tanítványokra. Mit ér akkor a fényes berendezésű épület ? Visszaviszik 
ezek az állapotok az ember gondolatát azokra az időkre, a mikor Gali-
laei a lábainál ülő Torieellit a maga készítette szerény eszközökön neveli 
tudóssá. Ma az egyetemi polgárok nagy többségére nézve egy vizsgálati 
compendium bevágására zsugorodnak össze az egyetemi tanulmányok, 
így készül a «vezető elem® kultnrája, pedig első sorban ez szabja meg 
egy nemzet kulturális színvonalát. Erre gondolva ki merjük mondani 
azt a szentségtörésnek látszó dolgot, hogy nemzeti kultúránknak most 
sürgősebb szüksége van új egyetemre, mint új népiskolára. Hadd legyen 
akár katbolikus, akár református, akár állami, csak legyen. 

— A német helyesírás reformja. Látszólag aprólékos ügy s lé-
nyegére nézve talán az is, de a gyakorlatban, hogy ne mondjam az érett-
séginél bizony nagyon fontos. Ez alkalommal pedig azért teszszük szóvá, 
mert végre-valahára s rövid egymásutánban két illetékes helyről is biz-
tató kilátás érkezik arra, bogy ebből, a tanárra és tanulóra egyaránt 
kínos labirintusból kieviczkélhetünk. Elsőbben a porosz birodalmi gyű-
lésen tették interpelláczió alakjában szóvá az egységes német helyes-
írást s elfogadtak egy indítványt, melynek értelmében egy Németország, 
Ausztria és a Svéjcz képviselőiből alakítandó bizottság küldetik ki a 
kérdés megoldására. Kevéssel később érkezik híre annak, (1. a Wiener 
Abendpost febr. 6. ós N. Er. Presse febr. 7. számát), bogy Ausztriában 
sincsenek megelégedve a német helyesírással, s bogy annak daczára, 
hogy a híres és nálunk is ismert "Regein und Wörterverzeicbnis® 1879 , 
óta sok százezer példányban terjedt el, az irodalom, a sajtó és a mű-
velt közönség helyesírása attól a hivatalostól még mindig elüt. Ennek 
okát immár őszintén be is vallják ós a hivatalos helyesírás következet-
lenségében, nehézségeiben és a bevett szokástól való gyakori eltérésé-
ben és ellenmondásában látják. Mindezek megszüntetése és egy valóban 
egységes, következetes és könnyű német helyesírás megteremtése érdeké-
ben dr. Hartel osztrák kultuszminiszter egy szakértőkből álló nagybizott-
ságot hívott össze, melynek munkálatairól «0sztrák ortográfia® czímen 
a Budapesti Hirlap márczius 13. száma emlékezett meg. 

Ezen tényekkel szemben talán szabad arra hivatkoznom, m. p. 
a nélkül, bogy bárki is az önhittség vágy reklám vádjával illetne, hogy 
én "Német helyésírás»-om 1896-iki első kiadásának Előszavában t. k. a 
következőket írtam : 
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«A német helyesírási rendszerek sokfélesége egyes szavak. írásá-
ban ma már akkora zavart okoz, hogy még a felnőttek is rászorulnak ily 
kényelmes segédeszközre. E határozatlanságot mi sem bizonyítja jobban, 
mint maguk a tankönyvek, melyeknek szerzői egyazon könyvben külön-
böző rendszereknek hódolnak; bizonyítják a boni (sőt a bécsi) német 
napilapok, egymástól s a hivatalos osztrák helyesírástól eltérő írásmód-
jukkal. 

Müvecskémben igen természetesen a hivatalosan iskoláink részére 
is előírt osztrák helyesírást dolgoztam fel (Reálisk. Utasítások 45—46.1.), 
mely — megengedem — nem a legkövetkezetesebb, melyet azonban kö-
vetni tartozunk mindaddig, míg az egyszerűbb fonetikus írásmód nálunk 
is utat tör magának. Manap a helyesírási hibák a gyenge emlékezet és a 
jó hallás természetes következményei. Mert, hogy 1—2 példával szolgál-
jak, nem látom be, miért ne lehetne a hivatalos „©teteit", „Dcío&er', 
helyett ezt írni: ©iítat, Oftobcr, ha ugyanazon hiv. rendszer szerint 
egyaránt használatos és jó: Slrjertei és Sírgnei, ©lepíjartt és ©lefant, 
Áíartujcfje és Gartoudje, bármin és Sartnin, sőt csak ítaferne a helyes. Egy-
szerűsítés számba menne még az jj és jelöléseknek néhol már elfoga-
dott összevonása.® 

A német helyesírás egyszerűsítését azóta is ismételve sürgettem, 
legutóbb a franczia helyesírási reformok tárgyalása alkalmával. Remél-
jük, hogy a készülő osztrák reform a nagy németországival azonos lesz 
és hogy mi nemsokára ezt a várva-várt új, egyszerűbb és könnyebb he-
lyesírást a mi iskoláinkban is meghonosíthatjuk, m. p. nagyobb "sikerrel, 
mint az eddigi felemás rendszert. k f . 

— A helyesírás kérdése az Akadémiában és az iskolában. 
A gyakorlat mindinkább eltér az Akadémia helyesírási szabályaitól s a 
kik e gyakorlatot a legnagyobb kiterjedésben űzhetik: az újságírók ma-
kacsul ragaszkodnak álláspontjukhoz, a miben őket néhány akadémikus 
is — a fonetikus irány hivei — támogatja. így jött létre helyesírásunk 
zűrzavara, mert hiszen egységes helyesírást csakis egy föltótlen tekintóly-
lyel biró szabályzat létesíthet, az akadémiai szabályzat pedig ezt elvesz-
tette. Az új irányt támogató akadémikusok indítványára munkába 
vette egy akad. bizottság a régi szabályzat módosítását. A munka lassan 
haladt, évekig húzódott míg végre az idén — a Közokt. Tanács sürgetése 
folytán is — erősebben hozzálátott a bizottság. Az eredmény negatív; a 
régi szabályzat hivei leszavazták az újítókat. A Közokt. Tanács érdeklő-
dését és közbelépését teljesen megmagyarázza az, hogy az iskolának van 
•első sorban ós föltétlen szüksége megállapított, általános érvényű helyes-
írási szabályzatra. A Közokt. Tanács, nem győzvén bevárni az akadémiai 
bizottság munkájának végét, javasolta a kormánynak, hogy adjon ki az 
iskolákat kötelező normativumot, s ennek előmunkálatait a Tanács még 
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is kezdte. Azonban végleges javaslata előtt mégis meg akarta várni az: 
új akadémiai szabályzat elkészültét, azt remélvén, hogy az majd egyszer-
smind iskolai normativum is lehet. Emiatt sürgette a munkálatot. Most, 
a munkálatok negativ eredménye után, úgy értesülünk, hogy a Tanács 
megint iölveszi munkálatainak elejtett fonalát s el akarja készíteni a-
normativumot.. Egészen helyes. Ha már az Akadémia szabályzatának 
tekintélye meg van ingatva s maga az Akadémia mégsem akarja azt 
újjal felváltani, akkor adjon ki' a kormány egy szabályzatot s azt tegye-
kötelezővé az iskolában. A helyesírás úgyis csak kis részében tudomá-
nyos kérdés, túlnyomó részben a megállapodás, a conventio kérdése. 
Csak az teheti megállapításait általánosakká, a kinek megvan hozzá a-
tekintélye s ha kell: a hatalma. Az iskolai helyesírásban nincs helye az 
egyéni meggyőződéseknek, mert akkor nincs normális iskolai helyes-
írás, épen úgy, a mint nincs jelenleg normális közéleti helyesírás. Az. 
iskolában tanuljon meg mindenki a normativum szerint helyesen írni,, 
a mi egyszersmind lehetővé teszi a tanuló helyesírási képességének meg-
ítélését. Ha azután az iskolából kikerülve tollforgató lesz, akkor majd 
elliiszszük neki, hogy nem tudatlanságból ír így vagy amúgy, hanem meg-
győződésből. Yajjon mit szólnánk ahhoz a középiskolai tanárhoz, a ki az 
algebrában adna helyet az egyéni helyesírási nézeteknek ? A mint ebben, 
nincs helye az anarchiának, épen úgy nincs a többi iskolai studiumban sem. 

— Az orvosi szigorlatok új szabályzata. Alapos előtanulmányok, 
után kiadta a közoktatásügyi miniszter az orvosi szigorlatok új szabály-
zatát. A szabályzat lényegesebb újításai a következők : 

Az eddigi 4 szigorlatból egyet eltörült. Elmarad az eddigi első elő-
szigorlat, mely a természetrajzi tárgyakra terjedt ki. Marad e helyett az 
egyes természetrajzi tárgyak egy-egy fél évi kötelező hallgatása. Az eddigi 
2-dik előszigorlat helyébe lép az első szigorlat, ugyancsak a fizika, ké-
mia és fiziológiából, de hozzájuk van véve az anatómia elmélete és gya-
korlata. Ez a tanfolyam alatt, a 2-dik év végén, vagy a harmadik elején 
teendő le. A két utolsó szigorlatra a tanfolyam befejezése után kerül a. 
sor. A H. szigorlat az elméleti szaktárgyakat (kórboncztan, ált. kór- és-
gyógytan, gyógyszertan, közegészségtan, törvényszéki orvostan) foglalja 
össze ; a IH. szigorlat a tulajdonképeni klinikai tárgyakat (belgyógyászat, 
sebészet, szemészet, szülészet és nőgyógyászat). Ez utóbbihoz járul még,, 
mint újítás, valamelyik a gyakorlati orvostan következő 3 tárgya közül: 
gyermekgyógyászat, elmekórtan, bőrbajok. Ezek mindenikét egy-egy fél 
évig kötelezőleg kell hallgatni s azután a HL szigorlaton valamelyikből 
vizsgát tenni. Hogy melyikből, azt nem a jelölt választja meg, hanem a 
vizsgáló bizottság — úgy látszik stichpróba képen — kérdezi a melyikből 
akarja. Ha már mind a háromból készülni kell, akkor meg is kérdezhet-
nék mind a háromból. 
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Nevezetes újítása a szabályzatnak, bogy a szigorlatok letevése után 
egy évi kötelező kórházi gyakorlatot kiván meg, mielőtt az új orvost 
gyakorlatra bocsátja. Hogy a diplomát csak azután kapja-e ki, vagy pe-
dig valami 'külön fölszabadító levélfélét állítanak ki neki, azt a szabály-
zatból nem tudtuk kiolvasni. Valami olyan állapotban lesz az ilyen or-
vos, mint a milyen a gyakorló tanáré. A mint ezeknek gyakorló éve a 
tanulóknak, úgy az orvosoké a betegeknek javára fog válni. 

A közoktatásügyi miniszter kormányképviselőt küld ki a szigor-
latok ellenőrzésére. — A tanfolyamból 4- fél évet föltétlenül magyaror-
szági egyetemen kell tölteni. Hasonló rendelkezés eddig is volt, de a ta-
nári kar adhatott fölmentést alóla és elég könnyen megadta. — A szi-
gorlati és fölavatási díjak összesen 400 koronára mennek az eddigi 
500 korona helyett, a mi igen üdvös mérséklés. 

— A középiskolai tanulók és a főiskolai hallgatók viszonyára 
ós kölcsönhatására érdekes világot vet a «Niederösterreichischer Landes-
schulrathn egy még 1900 aug. havában kiadott rendelete, mely a főisko-
lák hallgatóinak nem a legjobb befolyást tulajdonítja a középiskolai ifjú-
ságra s egyben amazoknak leczkeadásra való alkalmazását ellenőrizni 
kívánja. Ausztriában sérelmesnek találták e rendeletet és két küldöttség, 
egy egyetemi és egy mű%yotemi is járt a kultuszminiszternél, hogy őt 
a rendelet visszavonására birja, a mi meg is történt. Reánk ez az ügy 
azért tanulságos, sőt örvendetes, mert egy hasonló rendelet kibocsátása 
még nem vált szükségessé. Hisz a «volt iskolatársak szövetkezeteinek" 
szaporodása legélénkebben bizonyítja, bogy a középiskolai tanulók és a 
közülők kikerült főiskolai hallgatók között nemes és eszményi viszony 
áll fenn. A leczkeadás ötletéből azonban az jut eszembe, hogy maguknak 
a középiskolai tanulóknak erre való alkalmazása helyenként visszás és 
egészségtelen viszonyokat teremthet vagy teremtett. Ezt tehát, minden 
rendelet nélkül, igazgatók, osztályfőnökök és tanárok nagyobb figyelem-
mel kísérhetnék. (kf.) 

— A Wodianer-díj első nyertesei. A folyó évtől'kezdve éven-
kint két néptanító fog 1000—1000 korona jutalomban részesülni néhai 
Wodianer Albert bárónak a M. Tud. Akadémiától kezelt hagyatékából 
(Ismertetését lásd Magy. Paed. 1S99. évf. 632. 1.). A jutalmat odaítélő 
bizottság úgyállíttatott össze, mint az a Paed. Társaságban is javasolva 
volt. Állott az Akadémia elnökeiből és titkáraiból, továbbá a kultusz-
minisztérium és a Tanítók Orsz. bizottsága 2—2 képviselőjéből. A bizott-
ság márczius 21-diki ülésén a népoktatás két nagyérdemű, öreg mun-
kását : Vass Mátyás szegedi nyug. tanítót és Göbel János György szókes-
fejérvári igazgató tanítót jelölte a jutalmakra. A kiosztás az Albert 
napját követő összes ülésen fog megtörténni. 


